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رئیس گروه تحقیقات و مهندســی حفاظت از آب و خاک 
گفت: میانگین سالیانه فرسایش خاک در جهان 2.2 تن در 
هکتار اســت این در حالیست که در ایران متوسط سالیانه 
فرســایش خاک در کشور با توجه به بررسی ها اخیر حدود 
16.5 تن در هکتار اســت و این نشان می دهد که بیش از 

7 برابر میانگین جهانی در ایران خاک فرسایش می شود.
حمیدرضا پیروان در گفت وگو بــا خبرنگار اقتصادی ایلنا، 
با اشــاره به میزان فرسایش خاک در ایران افزود: میانگین 
سالیانه فرســایش خاک در جهان 2.2 تن در هکتار است 
این در حالیســت که در ایران متوســط سالیانه فرسایش 
خاک در کشــور با توجه به بررسی ها اخیر حدود 16.5 تن 
در هکتار اســت و این نشــان می دهد که بیش از 7 برابر 

میانگین جهانی در ایران خاک فرسایش می شود. 
وی با بیان اینکه در بحث فرســایش خاک، فرسایش مجاز 
و فرســایش قابل تحمل اهمیت ویــژه دارد، تصریح کرد: 
فرســایش خاک و بازتولید آن تحت تاثیر شــرایط اقلیم 
خاص آن منطقه اســت و از آنجایی کــه حدود 80 درصد 
از کشور در اقلیم خشــک واقع شده است همچنین بیش 
از 70 درصد از ســازندهای زمین شناسی که بستر تولید 
خاک را تشکیل می دهند فرسایش پذیرند از این رو میزان 
خاک زایی در ایران نســبت به نرم جهانی پایین تر است به 
همین دلیل اراضی کشــور به شــدت در معرض فرسایش 

خاک قرار گرفته اند.
پیروان درباره دلایل میزان فرسایش خاک در کشور، گفت: 
شرایط اقلیمی، وضعیت زمین شناسی و سنگ بستر خاک 
به لحاظ طبیعی در بعد فرســایش خاک تاثیر مســتقیم 

می گذارد.
این مقام مســئول تغییر کاربری اراضی را مهم ترین عامل 
انسانی در فرسایش خاک دانســت و افزود: تغییر کاربری 
اراضی تحت عناوین مختلف چون توســعه مراکز صنعتی، 
تجاری و شــهری و .... انجام می شــود که باعث فرسایش 
تشدیدی خاک شده است.رئیس گروه تحقیقات و مهندسی 

حفاظت از آب و خاک با اشاره به ضعف در مدیریت آمایش 
سرزمین، گفت: مدیران و سیاســت گذاران ملاک و معیار 
مشــخصی برای تبیین و راهبرد در بحث آمایش سرزمین 
ندارنــد از این رو در این بخــش تصمیمات مقطعی گرفته 
می شود و ما شاهد سرعت در تغییرات کاربری هستیم.وی 
ادامه داد: برای ساخت مسکن های عمومی اراضی کم شیب 
که عموما اراضی کشــاورزی بودند اولویت دارند. به عنوان 
مثال در نهضت ملی مسکن بیان شده است که خاک های 
رده 1 و 2 در این طرح مستثنی هستند اما خاک های رده 

6 را می توان برای اجرای این طرح واگذار کرد.
این پژوهشگر حوزه آب و خاک تصریح کرد: خاک هایی که 

محدودیت کشــت دارند مانند خاک های شور و خاک هایی 
که میزان ســنگ ریزهای آنها زیاد است می توان با اصلاح 
خاک آنها را به عرصه کشــاورزی بازگرداند. اما متاســفانه 
حجم وســیعی از اراضی کشاورزی با تصمیمات مقطعی از 
دست رفته است و تحت عنوان تولید مسکن ارزان، قانونی 
واگذار شــده اند این مسئله در آینده نه چندان دور امنیت 
غذایی کشور را به مخاطره می اندازد.وی با بیان اینکه حدود 
10 میلیون هکتار از اراضی کشور دیمی است، افزود: حدود 
8.5 میلیون هکتار از اراضی کشاورزی آبی است در مجموع 
حدود 12 درصد از اراضی کشــور جزو خاک کشــاورزی 

محسوب می شود. 

باید این نکته را در نظر داشت که ایران علاوه بر محدودیت 
آب محدودیت خاک نیز دارد که متاسفانه آنگونه که باید از 
اراضی کشاورزی بهره کاربردی نمی گیریم.به گفته پیروان؛ 
اراضی کشــاورزی رها شده بیشترین فرسایش خاک را در 
دارند و مهم ترین عامل تولید ریزگرد و گردوغبار محسوب 
می شوند.رئیس گروه تحقیقات و مهندسی حفاظت از آب 
و خاک برنامه ریزی بلندمدت در حوزه اراضی کشــاورزی 
را ضعیف دانســت و افزود: در بحث اراضی، واگذاری آن و 
بهره برداری کاربری از آنهــا برنامه مدونی تنظیم نکردیم. 
اما لازم اســت که نقشــه کاربردی اجرایــی در این زمینه 
تهیه شــود که بتوان بر اساس پتانسیل اراضی برنامه ریزی 
کنیم نقشه هایی موجود کلان هستند بنابراین برای اراضی 

تصمیمات مقطعی گرفته می شود.
وی با اشــاره به راهکارهای کاهش فرسایش خاک، گفت: 
باید در این زمینه برنامه ریزی بلندمدت داشــته باشــیم. 
متاســفانه اراضی و منابع طبیعی ملی تحت عنوان اراضی 
دولتی معرفی می شوند از این رو مردم را در مقابل دولت قرار 
می دهیم و یک انگیزه ایجاد می شود که افراد عادی به این 
اراضی تعدی کنند اما اگر در این بخش فرهنگ سازی شود 
مردم به این باور می رسند که جنگل ها و مراتع نعمت های 
خدادادی هستند که باعث تداوم نسل های بشر می شوند و 

می توان از این اراضی بهره برداری اقتصادی درستی کرد.
پیروان با اشــاره به لزوم تقویت حس مشارکت عمومی در 
اراضی ملی، گفت: متاسفانه به معیشت آبخیزنشین ها توجه 
نکردیم به همین دلیل نمی توان داشــته باشــیم که آنها 
جنگل و دیگر منابع ملی را از بین نبرند پس برنامه ریزی در 

ارتباط با مسائل معیشتی باید در اولویت قرار بگیرد.
وی در پایان افزود: تجربه نشان داده است در برخی مناطق 
اقدامــات در بحث درآمدزایی و گردشــگری متناســب با 
شــرایط طبیعی آن منطقه نیست به همین دلیل باید هر 
گونه مداخله دولت متناســب با فرهنگ عمومی آن منطقه 

باشد که متاسفانه کمتر به این نکته توجه می شود.

فرسایش خاک در ایران ۷ برابر میانگین جهانی است
تخصیص اراضی کشاورزی برای ساخت مسکن

ظرفیت قابل توجه فولاد سبا 
برای تولید گریدهای جدید

گروه شهرستانها: مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در بازدید از مجتمع فولاد 
ســبا با اشاره به ظرفیت قابل توجه فولاد سبا برای تولید گریدهای جدید گفت: 
رکوردزنی این مجموعه قابل تقدیر و نشانگر عزم کارکنان برای رسیدن به اهداف 
گروه فولاد مبارکه است.محمدیاســر طیب نیا مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه 
به همراه جمعی از معاونین و مدیران این شــرکت از مجتمع فولاد ســبا بازدید 
کرد.مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه به پاس قدردانی از تلاش های شبانه روزی 
کارکنان مجتمع فولاد سبا در ایام نوروز و ثبت رکورد تولید و دستیابی به امکان 
تولید محصولات ویژه در دیدار با کارکنان این مجموعه اظهار کرد: رکوردزنی این 
مجموعه قابل تقدیر و نشــانگر عزم کارکنان برای رسیدن به اهداف گروه فولاد 
مبارکه است اما به این میزان هم نباید قانع شویم و باید درصدد رکوردزنی های 
 VOD-V.D بیشتری باشــیم.وی در ادامه پس از بازدید از روند اجرای پروژه
مجتمع فولاد ســبا افزود: برای ارتقای رضایت مشــتریان و ایجاد تنوع در سبد 
محصولات نیازمند ورود به چنین پروژه هایی هســتیم که امیدوارم موانع اجرای 
هرچه سریع تر این پروژه نیز برداشته شود تا در موعد مقرر به بهره برداری برسد 
چراکه ظرفیت فولاد سبا برای تولید گریدهای جدید قابل توجه است.مدیرعامل 
شــرکت فولاد مبارکه در ادامه بازدید از مجتمع فولاد ســبا با تأکید بر ضرورت 
حفظ و ارتقای کیفیت ســنگ آهن خاطرنشــان کرد: همکاری با شرکت های 
دانش بنیان در این زمینه علی رغم جلوگیری از خروج ارز، منجر به کاهش هزینه 

تولید و اشتغال آفرینی در استان، منطقه و کشور خواهد شد.

البرز با کمبود ۶ هزار معلم مواجه است
نماینده مردم کرج، فردیس و اشتهارد گفت: با توجه به مشکل کمبود آب در این  
اســتان امیدواریم از ذخائر آبی سدهای طالقان و کرج به گونه ای حق آبه برای 
البرز تعریف شودکه حداقل ۳0 درصد آن به البرز برسد.به گزارش ایسنا، علیرضا 
عباسی در جلسه شورای اداری اســتان البرز که با حضور رئیس جمهور برگزار 
شد، افزود: البرز با جمعیت بیش از ۳ میلیون نفر، سالانه 100 هزار مهاجر دارد و 
متاسفانه با محدودیت های زیادی مواجه است.وی ادامه داد: بازسازی مدیریتی در 
تمام عرصه  ها به خصوص استفاده از جوانان مردمی، پاکدست،جهادی و توانمند 
مورد نیاز اســت.وی افزود: البرز بیش از 500 هزار نفر دانش آموز دارد اما سرانه 
آموزشی استان به ازای هر نفر برابر ۳.25 مترمربع است و جزو آخرین استان ها 
در سنجش سرانه آموزشی است. به گفته عباسی باید 566 کلاس درس احداث 
شود تا سرانه آموزشی البرز به متوسط کشوری برسد.نماینده مردم کرج، فردیس، 
اشتهارد و آسارا در مجلس شورای اسلامی در زمینه کمبود نیروی انسانی آموزش 
و پرورش در البرز گفت: البرز 6 هزار معلم کم دارد. وی همچنین ابراز امیدواری 
کرد که به عنوان خروجی سفر امروز ریاست جمهوری ساخت 100 کلاس درس 
جدید را داشته باشــیم.وی با اشاره به پایین بودن سطح سرانه درمانی در البرز 
خاطرنشان کرد: در استان به ازای هر هزار و ۴0 نفر یک تخت بیمارستانی وجود 
دارد. حداقل 2500 تخت بیمارستانی دیگر باید فراهم شود. نماینده مردم کرج، 
فردیس و اشتهارد با بیان اینکه البرز قطب تولید محصولات غذایی، بهداشتی و 
دارویی اســت، تصریح کرد: با این وجود یک آزمایشگاه مرجع تخصصی در این 
راستا در استان وجود ندارد. عباســی به توانمندی های البرز در زمینه تولیدات 
کشاورزی اشــاره کرده و اظهار کرد: البرز دارای بیش از 70 هزار اراضی باغی و 
زراعی و سالانه حدود 2 میلیون تن محصولات کشاورزی تولید می کند. در زمینه 
موسسات تحقیقاتی نیز از 2۳ موسسه کشوری زیرمجموعه جهاد کشاورزی بالغ 
بر ۹ مورد در البرز است.وی با اشاره به اهمیت تقویت کشت گلخانه ای در البرز 
بیان کرد: با توجه به مشــکل کمبود آب در این  استان متذکر شد امیدواریم از 
ذخائر آبی سدهای طالقان و کرج به گونه ای حق آبه برای البرز تعریف شودکه 

حداقل ۳0 درصد آن به البرز برسد.

شناسایی کودکان مشکوک به سرخک 
در آذربایجان غربی

معاون بهداشتی دانشــگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی، درمانی آذربایجان 
غربی از شناسایی و ازمایش ۳ مورد کودک مشکوک به سرخک در استان خبرداد.

دکتر ریخته گر در خصوص واکسیناســیون سرخک عنوان کرد:۳ مورد کودک 
مشکوک به سرخک مورد آزمایش قرار گرفتند که یک مورد نتیجه آزمایش منفی 
و در دو مورد دیگر فرایند آزمایش تکمیل نشده است.دکتر ریخته گر بیان کرد: با 
توجه به تعدد پایانه های مرزی استان و شمار زیاد ورود اتباع خارجی از مرزهای 
این اســتان برای بیماریهای تب دار بثوری از جمله ســرخک و سرخچه کنترل 
سندرمیک در تمام مرزها صورت می گیرد.وی در ادامه افزود: تمام کودکان متولد 
شده در کشور ایران واکسن سرخک، سرخچه و اوریون را دریافت می کنند مگر 
کودکان بدسرپرســت یا کودکانی که والدین آنها کودکان خود را برای دریافت 
این واکسنها به مراکز مریوطه مراجعه نکنند.این مقام مسئول دانشگاهی از تمام 
والدین درخواست کرد برای انجام واکسیناسیون کودکان خود به مراکز مربوطه 

که همیشه و بدون تعطیلی آماده ارائه خدمات می باشند مراجعه کنند.

اخبار کوتاه

نایب رئیس شــورای شهرستان جم گفت: مدیریت منفعل 
وزارت نیرو عامل بحران آب جم اســت و زنگ خطر فاجعه 
کم آبی جم به صدا درآمده است.به گزارش مهر، شهرستان 
جم در جنوب استان بوشهر سال ها است که با چالش جدی 
در حوزه آب روبرو است و علی رغم وعده های مسئولان امر، 
هنوز مشــکل این مردم حل نشده اســت.مهمترین برنامه 
تأمین آب برای شهرســتان جم، اتصال این شهرســتان به 
آب شیرین کن ســیراف است که با وجود ســال ها از زمان 
تعیین شــده برای پایان این پروژه، خط لوله و تأسیســات 

مربوط به آن تکمیل نشده است.
در سال های اخیر از پروژه های مختلف برای آب جم حرف 
زده شــده اما تاکنون هیچ پروژه ای افتتاح نشــده است تا 
مــردم همچنان بــرای تأمین آب با چالش روبرو باشــند.
نایب رئیس شــورای شهرســتان جم در گفتگو با خبرنگار 
مهــر گفت: مدیریت منفعل وزارت نیــرو عامل بحران آب 

جم اســت و زنگ خطر فاجعه کم آبی جم به صدا درآمده 
است.سید مهدی حسینی اظهار داشت: شهرستان جم تنها 
شهرســتانی است که فقط از آب سفره های زیرزمینی خود 
استفاده می کند سفره هایی که دستاورد ده ها سال بارندگی 
اســت.عضو شورای شــهر جم تصریح کرد تا دو دهه پیش 
چشــمه های آب در کوه هــای جم جاری بــود و حتی در 
تابستان در رودخانه های جم آب جاری می شد اما به دلایل 

مختلف امروز در شهرستان جم بحران آب را داریم.
حســینی خاطرنشــان کرد: با حضور پالایشــگاه فجر در 
شهرستان و اســکان کارکنان شرکت های عسلویه در شهر 
جم و احداث شــهرک های مســکونی نفت شاهد استفاده 
فزاینده از آب سفره های زیر زمینی جم هستیم.عضو شورای 

شــهر جم اضافه کرد: با افزایش مصارف خانگی و صنعتی 
از آب های ســفره های زیر زمینی جــم، فکری به حال این 
روزهای جم نشده تا اینکه امروز با بحران آب در جم مواجه 
هســتیم؛ حتی وزارت نفت که از عوامل نابودی سفره های 
زیر زمینی جم است در کنار وزارت نیرو آینده نگری نکرد 
تا امروز شــاهد فاجعه کم آبی در جم هستیم.حســینی با 
بیان اینکــه وزارت نیرو نیز مدیریت منفعلی در زمینه آب 
جم داشــته بیان داشت: در زمینه اجرای پروژه آب شیرین 
کن های جم وزارت نیرو کم کاری داشــته و حتی وظایف 

خود را نیز به خوبی انجام نداده است.
وی ادامــه داد: مردم هم اکنــون از وضعیت کم آبی گلایه 
مندنــد و مرتب به شــوراها مراجعه می کنند و خواســتار 

پیگیری مشکل هستند.عضو شــورای شهرستان جم بیان 
داشت: در سال های اخیر از پروژه های مختلف برای آب جم 
حرف زده شده اما تاکنون هیچ پروژه ای افتتاح نشده است.
وی بیان داشت: پروژه آب شیرین کن های جم هم به دلیل 
کوتاهی های وزارت خانه های نفت و نیرو، امیدی به افتتاح 

کامل پروژه در آینده نزدیک نیست.
حسینی با بیان اینکه زنگ خطر به صدا درآمده تاکید کرد: 
در صورتی که آب جم همچنان در برنامه جدی مســئولان 
نباشــد فاجعه بی آبی سبب مشــکلات عدیده ای و حتی 

مشکلات امنیتی خواهد شد.
نایب رئیس شــورای شهرســتان جم خاطرنشــان کرد: تا 
زمانیکه آب جم از اولویت های مســئولان اســتان و وزارت 
نیرو نباشــد و وزارت نفت نیز به شهرستان بی مهری کند 
قطعاً این پروژه اجرا نخواهد شــد و روز به روز بر مشکلات 

بی آبی جم افزوده خواهد شد.

ســال 87 بود که کلنگ ســاخت فرودگاه شهید مدرس از 
مصوبات سفر هیئت دولت به خراسان رضوی با حضور وزیر 
اطلاعات در زمینی به مساحت 5۴0 هکتار در منطقه ای بین 
مه ولات در 20 کیلومتــری تربت حیدریه و ۴0 کیلومتری 
کاشــمر در مرکزیت 10 شهرستان جنوبی خراسان رضوی 
به زمین زده شــد و بعد از مدتی تابلوی آن در محور ســه 
راهی شادمهر به کاشــمر نصب شد.فرودگاهی که قرار بود 
در کمترین زمان ممکن به 10 شهرســتان مرکز و جنوب 
خراسان رضوی خدمات دهی کند اکنون 1۴ سال از کلنگ 
زنی آن می گذرد و وضعیت آن همچنان بلاتکلیف است.هر 
چند میلیاردها تومان برای ســاخت فرودگاه شهید مدرس 
به عنوان یک فــرودگاه منطقه ای هزینه شــده اما اکنون 

انتقادهایی مبنی بر جانمایی نادرست آن مطرح می شود.
منطقه ترشــیز شامل شهرستان های کاشــمر، خلیل آباد، 
بردســکن و کوهســرخ با برخــورداری از توانمندی های 
کشــاورزی، جاذبه های طبیعی و گردشــگری برای رونق 
اقتصادی و اشتغال زایی نیازمند زیرساخت اولیه و دسترسی 
به سیستم حمل و نقل هوایی و ریلی است اما وعده ساخت 
فرودگاه شهید مدرس و راه آهن سال هاست در کاشمر روی 
کاغذ مانده اســت.بر اســاس آمار، این منطقه دارای حدود 
۳00 هزار نفر جمعیت اســت و سالانه از بیش از ۴ میلیون 

زائر و مسافر و گردشگر پذیرایی می کند. 
همچنین با داشــتن بیش از چندیــن اقامتگاه بوم گردی و 
جاذبه هــای طبیعی بکر از کویر نمک در بردســکن گرفته 
تا آب گــرم خلیل آباد و دهکده عشایرنشــین گندم بر در 
کاشمر و یخدان های طبیعی در کوهسرخ در حوزه صنعت 
گردشگری حرف هایی برای گفتن دارد لذا با در نظر گرفتن 
این مؤلفه ها، تصمیم گیران همواره دغدغه توسعه سیستم 
حمل و نقل داخلی منطقه را داشته  و مردم نیز چشم انتظار 

احداث فرودگاه و راه آهن هستند.

هر چند بیش از 1۴ ســال است که مردم کاشمر به وعده 
داشــتن فرودگاه دلخوش کرده اند، اما اکنون نماینده مردم 
شهرستان های کاشمر، بردسکن، خلیل آباد و کوهسرخ در 
مجلس شورای اســلامی در گفت وگو با ایسنا اعلام می کند 
که این فرودگاه نه تنها هیچ گاه راه نمی افتد بلکه هرکســی 
هم که برای آن ردیــف بودجه گرفته و پول تزریق نموده، 

باید محاکمه شود.
حجت الاسلام جواد نیک بین با بیان این که تمامی بودجه هایی 
که صرف مطالعه این فرودگاه شــده هدر رفته است، گفت: 
باند فرودگاهی که احداث  شده وسط سیلاب قرار دارد این 
نشان می دهد یا مطالعاتی نشــده و اگر هم صورت گرفته 
توســط یک بچه بوده اســت.وی مطرح کرد: من به دنبال 
ارتقاء فرودگاه فعلی کاشــمر به  عنوان فرودگاه مسافربری 
و باربری هســتم، خوشبختانه اســتانداردها را دارد و فقط 
باید طول باند افزایش یابد و سوله و برخی تأسیسات اضافه 
شــود.نیک بین مطرح کرد: برای این که اســتاندارد بودن 
ایــن فرودگاه را ثابت کنیم رئیــس مجلس، به  عنوان یکی 
از مقامات بلندپایه کشــور با هواپیما در کاشمر فرود آمد، 
لذا می طلبد شورای شهر، شــهرداری و فرمانداری پای کار 
بیایند.وی تصریح کرد: طی سال های اخیر بخش خصوصی 
در این حوزه وارد شــده و در زمینه پروازهای سبک و فوق 
سبک و آموزشــی فعال اســت همچنین اعلام نموده که 
حاضر به مشارکت با سازمان هواپیمایی کشوری و شرکت 
فرودگاه های کشور برای توسعه این فرودگاه است.نماینده 
مردم کاشمر، در مجلس شورای اسلامی افزود: منطقی تر این 
اســت با توجه به هزینه هایی که انجام شده از این ظرفیت 

که بخش خصوصی در منطقه کاشــمر ایجاد کرده بیشتر 
استفاده شود.

وی بیان کرد: این فرودگاه قابلیت این را دارد که در صورت 
تکمیل و تأمین امکانات مــورد نیاز در زمینه هواپیماهای 
باربری، مسافربری و آموزشــی نقش آفرینی کند.نیک بین 
همچنین در خصوص راه آهن که از ضروریات رونق منطقه 
اســت، گفت: تا زمانی که جاده خوبی نداشته باشیم، ریل 
درســتی هم نخواهیم داشــت، اگر جاده شادمهر تا انابد و 
بردسکن به ســبزوار به نتیجه برسد عملًا تمامی مسافرانی 
که از جنوب شــرقی کشــور بخواهند به تهــران بروند از 
مسیر کاشمر، خلیل آباد، بردســکن و سبزوار می روند، آن 
موقع رفت وآمد زیاد می شــود.وی افزود: فعلًا نه  تنها برای 
ریل راه آهن کاشــمر اعتباری گذاشته نشده، بلکه پیگیری 
خاصــی هم صورت نگرفته و از ســویی در اولویت های کار 
دولت سیزدهم هم نیســت.این نماینده مجلس همچنین 
در خصوص وضعیت محور کاشــمر به شادمهر گفت: طی 
صحبت هایــی که با وزیر راه و معــاون برنامه  و بودجه کل 
کشور داشتم امســال روند خوبی در اجرای محور شادمهر 
به کاشــمر خواهیم داشــت و پیش بینی می شود؛ تا سال 
1۴0۳ این پروژه به اتمام برســد.وی در همین خصوص از 
مصوب شدن ۳00 میلیارد تومان اعتبار برای باند دوم محور 
شــادمهر به کاشمر خبر داد و افزود: تلاش می شود هر چه 

زودتر باند دوم محور کاشمر به شادمهر به نتیجه برسد.
معاون عمرانی و برنامه ریزی فرمانداری کاشــمر در همین 
خصوص به ایســنا گفت: پرونده فرودگاه منطقه ای شهید 
مدرس بیش از 1۴ سال است که خاک می خورد و تاکنون 

به نتیجه نرسیده است.مهدی نایه در افزود: هر چند احداث 
فرودگاه منطقه ای شهید مدرس، به عنوان سومین فرودگاه 
خراســان  رضوی، در زمــره پروژه های مصوب ســفرهای 
اســتانی دولت نهم بود اما بر اســاس اظهارات کارشناسان 
در جانمایی و مطالعات آن مشــکلاتی وجود داشته و رفع 
مشکلات آن مستلزم هزینه  است.وی عنوان کرد: هر چند 
احداث فــرودگاه و توجه به حمل و نقــل هوایی منجر به 
توســعه و رونق اقتصادی منطقه است اما با توجه به اظهار 
نظر کارشناسان صنعت هوایی مبنی بر غیر اقتصادی بودن، 
ساخت این فرودگاه با چالش هایی مواجه شد.معاون عمرانی 
و برنامه ریزی فرمانداری کاشمر بیان کرد: به رغم اینکه در 
ســال ۹6 اعلام شــد برای تکمیل این پروژه 150 میلیارد 
تومان نیاز است، اما اکنون این رقم به بیش از 1000 میلیارد 
تومان رسیده اســت که عملًا با وجود تنگناهای اقتصادی 
دولت اختصــاص این مبلغ در مدت زمان کوتاه امکان پذیر 
نیست.سایت فرودگاه شهید مدرس، در محدوده تقسیمات 
کشــوری شهرستان مه ولات قرار دارد و در ابتدا که ساخت 
فرودگاه با هدف فرودگاه منطقه ای مطرح شــد قرار بر این 
بود تا مورد اســتفاده شهرستان های کاشمر، تربت حیدریه، 
مه ولات و شــهرهای اطراف باشد و مردم این شهرستان ها 
از آن اســتفاده کنند.بر اساس آنچه اعلام شده اگر فرودگاه 
شهید مدرس راه اندازی شود شهرستان های تربت حیدریه، 
خواف، کاشمر، بردســکن و خلیل آباد را با جمعیتی بالغ بر 
یک میلیون نفر تحت پوشــش قرار خواهد داد.بدون شک 
راه اندازی فرودگاه منطقه ای شــهید مدرس به عنوان یکی 
از ضرورت های منطقه اســت و تا کنون 5۴0 هکتار زمین 
برای این منظور تملک شــده و بخشی از عملیات اجرایی 
آن نظیر زیرسازی باند فرود انجام شده و حدود 2700 متر 
باند این فرودگاه با عرض ۴5 متر زیرسازی و آماده آسفالت 

شده است.

زنگ خطر کم آبی در محلات جم

پس از گذشت ۱۴ سال از کلنگ زنی فرودگاه شهید مدرس  خراسان رضوی

فرودگاهی که هیچ گاه راه نمی افتد

نماینده خراســان جنوبی در شــورای عالی اســتان ها به 
مشکلات زیر ساختی این اســتان ازجمله راه ها، بهداشتی 
و درمانی پرداخت و گفت: بســیاری از روستاهای استان به 
دلیل بحران آب مهاجرت کرده و به حاشیه شهرها رفته اند.
حســین فنودی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، اظهار داشت: 
مهمترین و اساسی ترین مشکلی که در شهرستان سربیشه 
و اســتان خراســان جنوبی  وجود دارد وجود جاده های نا 
ایمن هستند که مدام مرگ تعدادی از هموطنان ما در این 
اســتان رقم می زند. حتی مسافرانی که از استان ها دیگر از 
این جاده ها عبور می کنند بر اثر سوانح رانندگی جان خود 

را از دست می دهند.
وی افزود: در اســتان، مرزی به نام ماهیرود داریم که تنها 
مرز فعال شــرق کشور است.  روزانه 700 تریلی از سرتاسر 
کشــور  از این مرز به کشور افغانستان کالا صادر می کنند 
که متاسفانه به دلیل نا ایمن بوده جاده ها موجب تصادفات 
زیادی می شود و سال گذشته نیز بر اثر برخورد یک تریلر با 

اتوبوس17 نفر در این جاده جان باختند. 
نماینده خراسان جنوبی در شورای عالی استان ها در بخش 
دیگری از صحبت های خود به مشکلات کم آبی استان هم 
اشاره کرد و ادامه داد: در خراسان جنوبی آب پایداری وجود 
ندارد و در حال حاضر بسیاری از روستاهای مرزی خالی از 
ســکنه شــده اند که علت آن هم کم آبی در این روستاها 
اســت. قبلا در این مناطق قنات هایی وجود داشت  که هم 
اکنون به دلیل عدم بارندگی خشــک شده اند. در حاشیه 
شهر بیرجند اهالی روســتاهایی زندگی می کنند که قبلا 
ســاکن روستاهای به وسعت ۳۳0 کیلومتر مرز مشترک با 
کشور افغانستان بودند که در حال حاضر بیشتر این روستاها 
خالی از سکنه شده اند و می تواند موجب  مشکلات امنیتی 

شود. چرا که در مرزها افراد قاچاقچی و اشرار کم نیستند.
وی افزود: مرز نشــینان خراســان جنوبی باید مورد توجه 
قرار بگیرند چرا که هرکدام شان مانند یک سرباز در حفظ 
امنیت مرزی عمل می کنند و اگر این مرزنشــینان از سوی 
مسئولان مورد حمایت قرار نگیرند با خالی شدن شان ناامن 
می شود. هر چند باعث افتخار ما است که نیروهای امنیتی 
در مرزها هســتند و پاسداری می کنند ولی می طلبد که به 

روستانشینان مرزی نیز توجه بیشتری شود.
فنودی بیان کرد: در اســتان با مشکلات درمانی نیز مواجه 
ام و کمبود بیمارســتان و کادر درمانی متخصص داریم. در 
شهرستان های دور افتاده مانند سربیشه و نواحی مرزی اگر 
فردی دچار حادثه شــود باید  200 الی 250 کیلومتر را با 
خودرو طــی کنند که بتوانند وی را به اولین مرکز درمانی 
منتقل کنند. داشتن بیمارستان مجهز و پزشک متخصص 
از خواسته های به حق مردم این استان و به خصوص مناطق 

محرومی از جمله شهرستان سربیشه است. 
عضو شورای عالی استان ها در بخش دیگری از صحبت های 
خود بــه پروژه راه آهــن چابهار-بیرجند هم اشــاره کرد 
و گفت: مســئولان بــرای راه اندازی این پــروژه که نقش 
مهمی در اقتصاد کشــور دارد وعده هایی داده و  اعتباراتی 
نیز در نظر گرفته اند. اما هنوز این پروژه اجرایی نشده است.  
این طرح  هم از مشکلات اساسی و زیرساختی استان است 
که می تواند با اجرایی شــدن برای صادرات مرزی به کشور 

افغانستان نقش خوبی ایفا کند.
فنودی ادامه داد: با وجود معادن و محصولات کشــاورزی، 
خراسان جنوبی به اســتان خام فروشی تبدیل شده است 
و ایــن محصولات به صورت خام به خارج از اســتان صادر 
می شــوند. اگر این محصولات ابتدا در استان فراوری و بعد 

صادر شوند می توانند برای جوان های بیکارمان ایجاد شغل 
و درآمد زایی کنند.وی گفت: سنگ های تزئینی و گرانیت 
از اســتان خارج و به استان های مانند اصفهان که ظرفیت 
فرآوری دارد صادر می شود.  بسیاری از سنگ های گرانیت 
نهبندان به کشور ایتالیا صادر و در آنجا برش داده می شوند 
و باز به استان خودمان بازمی گردد و با قیمت بالا به فروش 
می رســند. به طور مثال یک سنگ قبر گرانیتی ۹0 سانت 
در 2 متر را ۳ سال پیش حدودا 5 میلیون تومان به فروش 
می رسید. همه اینها بازمی گردد به اینکه در استان شرایط 

فرآوری را برای محصولات مان نداریم.
فنودی عنوان کرد: در شهرستان سربیشه پارچه ای به نام 
»برک« از کرک بز تهیه می شــود که در دنیا معروف است. 
به تازگی این گونه از بز که تنها در این منطقه یافت می شود 
در حال انقراض اســت و نیاز بــه حمایت مالی برای حفظ 

و نگهداری آن از ســوی مسئولان اســت. اگر در سربیشه 
از این گونه بز نگهداری شــود هم می تواند منبع درآمدی 
برای دامــدار و هم برای زن های ایــن منطقه که از کرک 
آن نخ تهیه می کنند شود.وی در بخش پایانی صحبت های 
خود به مناطق گردشگری اســتان هم اشاره کرد و افزود: 
در شهرســتان طبس چشــمه های آب گرم و سرد را کنار 
همدیگر داریم که بســیار دیدنی است. روستاهایی با هدف 
گردشگری در اســتان داریم از جمله ماخونیک، مصعبی، 
کریمو و چنشت که هر کدام از این روستاهاجایگاه ویژه ای 
در بحث گردشگری دارند. به طور مثال روستای ماخونیک 
را به نام کوتوله های ایران می شناســیم که همیشــه مورد 
توجــه بازدید گردشــگران داخلی و خارجی بوده اســت.  
همچنین روستای چنشت که لباس اهالی اش از پارچه های 

رنگی تهیه شده است.

تصادفات مرگبار در جاده های خراسان جنوبی

آگهی دعوت جلســه مجمع عمومی فوق العاده نوبت اول شرکت 
نازکرو به شــماره ثبت ۳۳8 و شناسه ملی 1076006۹072 از کلیه 
شــرکای محترم دعوت می شود تا در جلسه مجمع عمومی فوق العاده 
نوبت اول روز شــنبه مورخ 1۴01/01/25 ساعت 10 صبح در مکان 

جلسه: محل مرکز فعالیت شرکت با دستور جلسه:
1- کاهش ســرمایه از طریق خروج دو نفر از شــرکای شرکت حضور 

بهم رسانید.
با سپاس – هیات مدیره موسسه

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

نوبت اول
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وســیله مشخصات 
املاک در دو نوبت به فاصله 15 روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد در صورتی که 
اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تســلیم نمایند و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و گواهی اخذ و تحویل اداره 
ثبت نمایند بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول و گواهی اخذ 
تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی اســت در صــورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست.
بخش11 

1- مقدار 5۹/71728588۳۴ شعیر مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بنام 
آقای احمد کرباس فروش فرزند محمد شماره شناسنامه ۳75 صادره سنندج کد ملی 
۳7۳1۹1۴۴76 تحــت پلاک 72 فرعی از 20 اصلی بخش 11کلاترزان به مســاحت 
1۳0۹۴/5 مترمربع که از نسق آقای صالح جعفری به آدرس سنندج روستای خروسه 

م/الف: 1۴۴۰  

اعلام مفقودی 
سند مالکیت، برگ ســبز خودرو کامیونت ون نیسان 
مدل 1۳78 به شمار انتظامی 176ق85 ایران ۴۴ و به 
 c۳228200 شــماره موتور 001۳215۴ و به شماره
بنام آقای ابوالفضل تبریز چی مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

آگهی مفقودی شناسنامه مالکیت )برگ سبز(
اینجانب علی علائی اردلان مالک خودرو ســواری پژو تیپ تی ال ایکس رنگ سفید- 
روغنی به شــماره انتظامی 51-1۴۳ د۳1  مدل 1۳۹0 شماره موتور 126۹0007080 
شــماره شاســی NAAN۴1DC0CE00۳۹87  به علت فقدان اسناد فروش ایران 
خودرو تقاضای رونوشت )المثنی( مذکور را نموده است لذا چنانچه هر شخصی ادعایی 
در مورد خودرو مذکور دارد ظرف 10 روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران 
خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان سمند مراجعه نماید بدیهی است پس از انقضای 

مهلت مذکور طبق ضوابط مقرر اقدام قانونی به عمل خواهد آمد.

رئیس  ثبت منطقه یک سنندج – بهنام قباد


